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De verbetering van regelgeving over lijsten 
van toegestane diersoorten 
In 2018 zijn we met veel enthousiasme en energie begonnen met het opzetten van onze eigen 
edelhertenboerderij. Dit met ondersteuning van andere hertenhouderijen en dierenartsen actief in 
deze sector. Voor de boerderij is 11 hectare afgerasterd met 9 verschillende weiden in deze 
oppervlakte. Daarnaast is er een stal gebouwd met inventaris voor de huisvesting van de edelherten 
in de winterperiode. Na de opbouw van de houderij is begonnen met de basis leggen voor de 
verkoop die volledig in eigen beheer wordt gedaan. Voor de verkoop is een site gebouwd, 
diepvriezers aangeschaft en een winkel gebouwd. Ook is er veel tijd gestoken in het promoten van de 
producten op markten, beurzen en rechtstreeks bij de consument of horecagelegenheid. Dit alles 
met het idee en visie om een invulling te geven aan de gewenste manier van extensief, 
kringloopgericht, in een korte keten en natuurinclusief landbouw te bedrijven. 

 
Bovenstaande investeringen zijn gedaan op basis van een langjarig plan om onze boerderij een 
functie te geven in de landbouw van de toekomst. Door de afkondiging van het schrappen van de 
herten op de huis- en hobbydierenlijst per 1 januari 2024 komt het voortzetten van ons familiebedrijf 
in gevaar. De gedane investeringen zijn logischerwijs nog lang niet terugverdiend. Hier is een periode 
van 15 tot 20 jaar voor uitgetrokken.  
 
Het steekt ons dat de overheid niet met de belangenvereniging of met individuele hertenhouders in 
gesprek is gegaan alvorens een zo ingrijpend besluit te maken voor een familieonderneming. Ook na 
het publiceren en de daarbij behorende brief heeft LNV geen contact met ons gezocht over het 
voorgenomen besluit en de consequenties voor de toekomst. Is dit een correcte handelswijze voor 
een overheidsorgaan om op deze manier om te gaan met familieondernemingen?  
  
Na het verdiepen in de materie en contact te hebben gehad met vele specialisten op het gebied van 
beoordelen van diersoorten is onze verbazing almaar groter geworden over het voorgenomen 
besluit. Het begrip domesticatie wordt willekeurig ingezet om een doel te bereiken. Juist edel- en 
damherten zitten in een voortschrijdend domesticatie proces. Al tientallen jaren worden herten 
gehouden als landbouwhuisdier en al vele eeuwen gehouden in (natuur)parken. Hierdoor is op basis 
van epigenetica, selectie en habituatie een hert ontstaan die gemakkelijk te houden is. Dit wordt 
bevestigd door onze eigen ervaringen in de afgelopen jaren. De herten zijn goed hanteerbaar, blijven 
op de juiste afstand van de mens en slaan niet op de vlucht voor machines, mensen, honden et 
cetera.  
 
Zijn onze edelherten dan zo gevaarlijk om het diersoort in risicoklasse F te plaatsen? Als 
edelhertenhouders uit de praktijk zijn wij ons bewust van de risico’s van het omgaan met dieren. Hier 
passen wij ons eigen beleid op aan en passen de juiste voorzorgsmaatregelen in om dit gevaar tot 
beheersbare niveaus te brengen. Dit in combinatie met de voortschrijdende domesticatie zorgt voor 
een landbouwhuisdier wat zich goed laat houden. Zeker wanneer we onze eigen ervaring met 
pluimvee, paarden, runderen en honden gebruiken om dit langs een maatlat te leggen betreft 
risicoprofiel voor het welzijn van de mens is risicoklasse F buitenproportioneel.  
 
Bedankt voor het lezen en vooruitkijkend naar een reactie van het ministerie van LNV. 



 
Met vriendelijke groet, 
 
Familie Noordhoek  
Het Zeeuwse Hert (www.hetzeeuwsehert.nl)  
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